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 عقب نشینی بیت کوین 
از کانال 36 هزار دلاری

آرمان ملی: در معــاملات روز گذشته 
بازار جهانی ارزهای مجــازی قیمت بیت 
کوین 0.6 درصد کاهش یــافــت و به زیر 
36 هزار واحد رسید. هم اکنون هر واحد بیت 
کوین 35 هزار و 962 دلار در حال معامله 
است که نسبت به 7 روز پــیــش تقریبــا 
0.2 درصد پایین تر است. بر همین اساس، 
ارزش کل بازار بیت کــوین در جهـــان به 
677 میلیارد دلار کاهش یافته و در 24 ساعت 
گذشته هم حجم خرید و فروش بیت کوین در 
بازار جهانی بسیار کاهش یافته است. به طور 
کلی از دو روز گذشته تا الان 816 هزار بیت 
کوین در بازار جهانی جابه جا شده که ارزش 
این معاملات 29.5 میلیارد دلار بوده که از 
این منظر یکی از کمترین حجم ها را از ابتدای 
سال جاری تاکنون به ثبت رسانده است. 
تعداد بیت کوین های موجود در بازار جهانی 
هم 18 میلیــون و 728 هزار و 856 واحد 
برآورد می شود. برخلاف بیت کوین،  اتریوم 
امروز رشد مثبت 1.2 درصدی داشت و به 

قیمت 2748 دلار رسید.

 پرداخت تسهیلات 
اشتغال روستایی

تسنیم: مدیر پروژه های سرمایه گذاری 
در برنامه های اشتغال فــراگیــر با ابراز 
»نزدیک به 38درصد افرادی که تسهیلات 
را دریافت کرده اند، تحصیــلات بالاتر از 
دیپلم داشته اند« گفت: مــیــزان قابل 
پرداخت برای مؤسسات عامــل تاکنون 
حدود 15هزار و 460 میلیارد تومـان بوده 
است. رامین اسدی اضافه کرد: از ابتدای 
اجرای طرح اشتغال روستایی مقرر شد 
که از 1.5میلیارد دلاری که توسط صندوق 
توسعه ملی و مجوز مقام معظم رهبری 
برای اجرای قانون توسعه اشتغال پایدار در 
مناطق روستایی و عشایری در نظر گرفته 
شــده است برداشت شود و با مشـارکــت 
4 مــؤسسه عامــل پســت بانک، بانک 
کشـاورزی، بانک توسعه تعاون و صندوق 
کارآفرینی امید به متقاضیان در رسته های 
مشخص در روستاها پرداخت شود. او ادامه 
داد: آخــرین مــرحله واریز در بهمن 
ماه 99 بوده است، اعتباری که تاکنون 
تخصیص داده شده که قابل پرداخت برای 
مؤسسات عامل باشد حدود 15هزار و 
460 میلیارد تومان بوده است، از این مبلغ 
طرح های اولویت دار توسط دستگاه های 

اجرایی شناسایی شده اند.

 امکان افزایش ظرفیت نیروگاه های کوچک 
با شروع زودهنگام فصل گرما و همچنین تداوم 
خشکسالی به همراه مصرف غیر مجاز تولیدکنندگان 
رمز ارز باعث شده تا شاهد گسترش خاموشی ها در 
اکثر مناطق کشور باشیم. در واقع تأخیر در اتمام 
تعمیرات اساسی نیروگاه که به واسطه کمبود 
گازرسانی در زمستان صورت گرفته به همراه مصرف 
برق واحدهای غیرمجاز رمز ارزها که به گفته برخی 
از کارشناسان بالغ بر 1800 مگاوات می شود  و 
همچنین کمبود تولید برق از سوی نیروگاه های 
برقابی به واسطه خشکسالی باعث شده تا در سال 
جاری خاموشی گسترده را شاهد باشیم و دولت 
برای جلوگیری از گسترش خاموشی دست به دامن 
واردات شده است اما تصمیم دولت برای واردات برق 
از ترکمنستان در حالیکه نیروگاه های کوچ مقیاس 
بخش خصوصی با مازاد ظرفیت مواجه است علت 
اتخاذ این سیاست را در هاله ای از ابهام قرار داده 
است. در این رابطه احسان صدر، رئیس انجمن 
نیروگاه های کوچک مقیاس می گوید: با وجود اینکه 
نیروگاه های کوچک مقیاس تنها 2 درصد ظرفیت 
نیروگاهی کل کشور را تشکیل می دهند اما سهم 

20 تا 25 درصدی در ایجاد ظرفیت های جدید 
تولید برق دارند. وی بزرگترین مشکل نیروگاه های 
مقیاس کوچک را مطالبات معوق آنها از دولت اعلام 
و تصریح کرد: در دی ماه سال 99 بیش از 6 ماه بود 
که این نیروگاه ها مطالبات خود را دریافت نکردند. 
این میزان، بدون احتساب معوقات سال های قبل 
است. میزان معوقات سال 99 این نیــروگاه ها 
حدود 2 هزار میلیارد تومان است. این در حالی است 
که برق نیروگاه های کوچک مقیاس 4 ماه از سال 
خریداری می شود آن هم با نرخ های بسیار نازلی که 
عملا صرفه اقتصادی ندارد. در حال حاضر به خاطر 
همین مشکل، بیش از 200 مگاوات از نیروگاه های 
عضو این انجمن در خاموشی به سر می برند و این 
برای یک طرح سرمایه گذاری که انتظار مــی رود 

100 سال ادامه یابد به معنی فاجعه است.
 واردات ضرورتی اجتناب ناپذیر است

پیام باقری نایب رئیس سندیکای صنعت برق 
در گفت وگو با »آرمان ملی« در خصوص دلایل 
واردات برق از ترکمنستان با وجود ظرفیت خالی 
نیروگاه های بخش خصوصی می گوید: واردات 
برق موضوع تازه ای نیست و هر ساله دولت در اوج 

مصرف برق تابستان بخشی از کسری انرژی خود 
را از طریق واردات جبران می کند که در شرایط 
کنونی امری پسندیده محسوب می شود. وی با 
عنوان اینکه در سال جاری حدود 8 هزار مگاوات 
کمبود برق وجود دارد گفت: بر اساس برنامه 
ششم توسعه سالانه باید 5 هزار مگاوات برق به 
مدار اضافه شود که این میزان به سرمایه گذاری 
بالغ بر 4 میلیارد دلاری نیازمند است، بنابراین 
بر این اساس در آخــرین سال برنامه شش باید 
25 هزار مگاوات برق به شبکه اضافه می شد که 
از این میزان با توجه به ظرفیت منصوب 85 هزار 
مگاواتی حدود 15 هزار مگاوات کمبود توسعه 
صورت گرفته است. نایب رئیس کمیسیون انرژی 
اتاق بازرگانی ایران میزان ظرفیت مصرفی کشور 
را بالغ بر 65 هزار مگاوات عنوان کرد و گفت: از 
این میزان هم اکنون به واسطه مشکلاتی که 
در زمینه اورهال نیروگاه ها و خشکسالی ایجاد 
شده حدود 57 هزار مگا وات برق تولید می شود 
که نشان دهنده کمبود 8 هزار مگاواتی است که 
بخشی از آن از طریق کنترل مصرف و بخش اندکی 
از طریق واردات تامین می شود. وی در پاسخ به 

اینکه بر اساس اعلام کارشناسان نیروگاه های 
بخش خصوصی با ظرفیت مازاد مواجه اند بنابراین 
چه دلیلی برای واردات وجود دارد گفت: همانگونه 
که گفته شده میزان ظرفیت برق کشور با احتساب 
تمامی نیروگاه ها محاسبه می شود بنابراین حتی 
اگر تمامی ظرفیت نیروگاه های بخش خصوصی 
هم وارد مدار شود باز هم نیازمند واردات برای 
جبران کمبود هستیم. باقری در خصوص نقش 
بخش خصوصی در سرمایه گذاری در تولید برق 
گفت: بر اساس قانون سهم بخش خصوصی و البته 
خصولتی از تولید برق باید به 80 درصد برسد که 
هم اکنون این میزان 60 درصد است. وی افزود: 
دلیل عدم تمایل برای سرمایه گذاری اختلاف 
قیمت 2 برابری محاسبه خرید برق با هزینه تولید 
است به گونه ای که با وجود برخورداری نیروگاه ها از 
انرژی بسیار ارزان اما هر کیلو وات برق درحالی از 
نیروگاه ها 77 تومان خریداری می شود که هزینه 
تولید آن بالغ بر 150 تومان است از سوی دیگر 
مطالبات 26 هزار میلیارد تومانی از دولت نیز مزیدی 
بر علت است تا سرمایه گذاران عطای حضور در این 

صنعت را به لقای آن ببخشند.

آرمان ملی: سخنگوی وزارت نیرو در آخرین اظهارات خود در زمینه اقدامات صورت گرفته برای جلوگیری از خاموشی ها از برنامه ریزی برای واردات برق خبر داده است. 
موضوعی که با توجه به ظرفیت خالی 200 مگاواتی نیروگاه های کوچ مقیاس که عمدتا از سوی بخش خصوصی احداث شده اند دلایل واردات 140 مگاوات برق از ترکمنستان را 
با اما و اگرهای زیادی همراه کرده است اما به گفته کارشناسان فارغ از واردات هر ساله برق در اوج مصرف و اینکه در شرایط کنونی تبادل انرژی با دیگر کشورها مزیت محسوب 
می شود اما آنچه باعث می شود تا کشور مجبور به واردات شود را باید در کاهش سرمایه گذاری ها در احداث نیروگاه ها جست وجو کرد. موضوعی که به گفته کارشناسان مشکلات 
مالی به همراه عدم تمایل سرمایه گذاران بخش خصوصی و البته خصولتی که مطابق با برنامه توسعه ششم باید سهم 80 درصدی از تولید برق را داشته باشند، اما تحت الشعاع 

نرخ گذاری تکلیفی عطای این صنعت را به لقای آن بخشیده اند زمینه بروز خاموشی ها را در سالجاری فراهم آورده است

    کاهش تقاضا هم مانع زیاده خواهان نمی شود 

»آرمان ملی« واردات برق با وجود ظرفیت خالی نیروگاه های کوچک را بررسی می کند:

کاهش سرمایه گذاری تحت تاثیر نرخ تکلیفی برق
    الزام واردات با عقب ماندگی 15 هزار مگاواتی 

یـادداشــت

فرشیدپورحاجت
کارشناسبازارمسکن

در روزهای گذشته کاندیداهای انتخابات ریاست جمهوری مباحثی 
را درخصوص تامین مسکن اقشار جامعه مطرح کردند که عمدتا توضیح 
واضحاتی مبنی بر نیاز به احداث یک میلیون مسکن بود، اما باید ببینیم 
در مقام اجرا چه اتفاقی می افتد. دولت های قبل هم برای حوزه مسکن 
برنامه داشتند اما عمده تجربیاتشان با شکست مواجه شده است. در حال 
حاضر بنگاه های تولیدی مسکن به یک ناامیدی رسیده اند و در حال ترک 
این بازار هستند. اینکه برخی کاندیداهای محترم اعلام می کنند قرار است 
یک میلیون واحد را بسازند اعداد درشت و دهن پرکنی است اما سوال این 
است که با کدام مکانیزم و زیرساخت می خواهند این کاررا انجام دهند؛ 
آن هم در وضعیتی که فضای کسب و کار برای فعالان بخش مسکن کاملا 
پرمخاطره شده است. برای ساخت یک میلیون واحد مسکونی، ابتدا باید 
قدرت اقتصادی مردم را افزایش دهیم تا بتوانند به صورت نقدی یا اقساطی 
واحد مدنظر خود را خریداری کنند. می گویند فضا را برای بخش خصوصی 
فراهم می کنیم تا مسکن تولید کند. بر فرض که بسازند، خریدارش چه 
کسی است؟ مردمی که با این سطح پایین درآمدی از عهده حداقل های 
زندگی خود برنمی آیند آیا توان و حتی فرصت فکر کردن به خرید مسکن را 
دارند؟ فقط هزینه آهن آلات برای احداث یک واحد مسکونی به متری یک 
میلیون تومان رسیده است و یک میلیون تومان هم به نهادها، دستگاه ها 
و ارگان های مرتبط با حوزه مسکن می رسد که تماما نگاه درآمدی به این 
حوزه دارند. مجلس هم با قوانین دست و پاگیر، شرایط را دوچندان سخت 
کرده است. به طور متوسط در کشور حدود سه میلیون تومان هزینه زمین و 
ساخت می شود و سود را هم که در نظر نگیریم، تا واحد تکمیل شود هزینه 
پنج تا شش میلیون تومان روی دست سازنده می گذارد. کدام یک از اقشار 
پایین و حتی متوسط توان پرداخت چنین مبالغی را برای خرید مسکن 
دارند؟ اغلب کاندیداهای فعلی از ساخت سالانه یک میلیون مسکن سخن 
گفته اند که جزو بدیهیات است، اما برنامه هایی که ارائه می دهند باید کاملا 
علمی، عملیاتی و اجرایی باشد. طی 42 سال بعد از انقلاب اسلامی، طرحهای 
توسعه در دولت های مختلف برای حوزه مسکن برنامه ریزی شده و ماحصل 
تمام این گفتمان ها چهره شلخته ای است که در شهرها می بینیم. ما نه در 
شهرسازی موفق بودیم و نه در تولید مسکن. مصداق بارز این است که عمده 
جوانان ما از حداقل حق خود که داشتن سرپناه مناسب طبق قانون اساسی 
است محرومند. در بحث اشتغال هم دچار مشکل هستند. حاشیه نشینی 
دارد شهرهای ما را می بلعد. شهرها به مکا هایی غیراستاندارد تبدیل شده و از 
نظر شکل و ظاهر، نشانه ای از فرهنگ ایرانی ـ اسلامی ندارند. طی 24 سال 
گذشته طرح هایی برای بخش مسکن ارائه شد که از هر دو نظر کمی و کیفی 
ناموفق بودند. در 12 سال اخیر هم ادغام دو حوزه مسکن و راه تحت عنوان 
وزارت راه و شهرسازی، منجر به غلبه طرح های حمل  و نقل بر طرح های 
بخش مسکن شده و کام مردم از این ادغام شیرین نشده است. تجربه طرح 
شکست خورده مسکن مهر هم پیش روی ما است. درســت است که حدود 
2 میلیون و 200 هزار خانوار صاحب مسکن شدند اما 14 سال طول کشید و 
هنوز تکمیل نشده است. این ضعف انسجام و برنامه ریزی را در پروژه مسکن 
مهر نشان می دهد. ساخت یک میلیون واحد مسکونی در سال احتیاج به یک 
وزارتخانه مستقل، مدیران مستقل، بدنه کارشناسی متخصص و اجرای قوی 
دارد. فعالان خط تولید مسکن در بدترین شرایط جنگ اقتصادی، پرچمدار 
تولید این کشور هستند. دولت آینده باید به صورت واقعی سیاست های 
تشویقی برای بخش خصوصی فراهم کند. اینکه در صحبت های انتخاباتی 
از خانه دار کردن مسکن صحبت می شود به نظرم مردم گوششان از این 

حرف ها پر شده است. 

یک میلیون مسکن؛  از وعده تا اجرا

صبح روز چهارشنبه 12 خرداد ماه مجمع 
عمومی عادی شرکت توسعه معدنی و صنعتی 
صبانور با موضوع استماع گزارش هیات  مدیره 
و بازرس قانونی، تصویب صورت های مالی سال 
)دوره( مالی منتهی به 30 اسفند 99، با حضور 
کلانتری، مدیرعامل شرکت توسعه معدنی و 
صنعتی صبانور، بابایی معاونت مالی و اقتصاد 
شرکت صبانور، علی اکبری دبیر انجمن، بازرس 
سازمان بورس و 85 درصد از سهامداران برگزار 

شد.
مجمع عمومی عادی شرکت صبانور با حضور 
اعضای هیات رئیسه در جایگاه قانونی، قرائت 
دستور جلسه از سوی ریاست مجمع عمومی 
و معرفی اعضای هیات رئیسه رسمیت یافت و 
سپس مدیرعامل شرکت صبانور توضیحاتی 
در خصوص عملکرد شرکت در سال گذشته را 

مطرح کرد.
محمد کلانتری اظهارکرد: شرکت صبانور 
به لحاظ تولید سنگ آهن جزو 10 شرکت اول 
کشور و بزرگ ترین تولیدکننده این ماده معدنی 
در غرب کشور به حساب می آید و سه معدن 
در اختیار دارد که معادن آن در استان های 
کردستان و همدان واقع شده و 168 میلیون 
تن ذخایر قطعی و احتمالی آن ثبت شده است. 
سرمایه صبانور در سال 1399 از 300 میلیارد 
تومان به یک هزار و 800 میلیارد تومان در 
امسال افزایش خواهد یافت و امیدوار هستیم تا 

تیرماه 1400مجوز آن نیز صادر شود.
وی افزود: میزان استخراج سنگ آهن در سال 
گذشته به دو میلیون و 270 هزار تن رسید و 
تولید کنسانتره در همین مدت به یک میلیون و 
400 هزار تن رسید که نسبت به سال قبل از آن 
23 درصد رشد داشت. همچنین تولید گندله به 
500 هزار تن رسید و با توجه به قیمت شمش 
فولاد خوزستان، نرخ کنسانتره و گندله صبانور 
در سال گذشته صعودی ارزیابی شده است. 
در سال گذشته ملاک نرخ فروش محصولات 
شرکت صبانور، شمش فولاد خوزستان بود و 
با توجه به محدودیت های صادراتی و نیاز بازار، 
صادرات نداشت و صرفا فروش به صورت داخلی 

انجام شد.

مدیرعامل شرکت توسعه معدنی و صنعتی 
صبانور تصریح کرد: پروژه گندله سازی یک 
میلیون تنی کردستان ازجمله طرح های این 
شرکت به حساب می آید که 70 درصد مالکیت 
آن متعلق به صبانور و 30 درصد سهم تجلی 
معادن و فلزات است. برآورد کل مبلــغ طــرح 
12 هزار و 225 میلیارد ریال بوده که تا کنون 
6 هزار میلیارد ریال آن تامین شده است. تاریخ 
تقریبی بهره برداری از این پروژه نیمه دوم سال 

1402 تعیین شده است.
  طرح های صبانور

کلانتری ادامه داد: پروژه احداث یک واحد 
آهن اسفنجی 1.6 میلیون تنی در شهرستان 
بیجار و همچنین احداث یک واحد ذوب و ورق 
نورد گرم فولادی یک میلیون تنی در شهرستان 
قروه از دیگر طرح های این شرکت بوده که سهام 
ایمیدرو 44 درصد، شرکت صبانور 20 درصد، 
شرکت توسعه و تجهیز معادن امداد 20 درصد 
و شرکت کیمیا معادن سپاهان نیز 16 درصد 

محاسبه شده است.
مدیرعامل شرکت توسعه معدنی و صنعتی 
صبانور در این مجمع یادآور شد: پروژه احداث 
کارخانه یک میلیون تنی کنسانتره گلالی از 
دیگر طرح های صبانور به شمار می آید. گزارش 
امکان سنجی اولیه توسط مشاور ذیصلاح و 

معتبر تهیه شده و برآورد اولیه مبلغ طرح هفت 
هزار میلیارد ریال تعیین شده است. مطابق 
برنامه ریزی صورت گرفته پروژه اوایل سال 

1402 به بهره برداری خواهد رسید.
وی در رابطه با اقدامات انجام شده پهنه 
اکتشافی راور کرمان نیز توضیح داد: اوایل سال 
1396 جهت ایجاد تنوع در سبد محصولات 
به  راور  وهنه  در  اکتشاف  مجوز  تولیدی، 
مساحت یک هزار و 300 کیلومتر مربع اخذ 
شد. پی جویی و اکتشاف در پهنه مذکور به 
مدت 1.5 سال انجام که منجر به شناسایی 
12 آنومالی با ظرفیت روی و سرب شد. در این 
پهنه 12 آنومالی شناسایی شده که در قالب پنج 
محدوده ثبتی در سامانه کاداستر وزارت صمت 

به مساحت تقریبا 250 کیلومتر مربع ثبت شد.
  10 شرکت برتر در حوزه اکتشاف، 

استخراج و فرآوری
کلانتری در پایان سخنان خود تاکید کرد: 
چشم انداز آینده شرکت دستیابی به رتبه برتر 
کیفیت، سوددهی و ایمنــی به عنوان یکــی 
از 10 شرکت اول حوزه اکتشاف، استخراج و 
فرآوری مواد معدنی در سال 1404 در نظر گرفته 
شده است. برای رسیدن به چنین چشم اندازی 
برای شرکت ماموریت هایی تبیین شده است که 
در این بین بهره برداری، تولید و سرمایه گذاری 

سودآور در حوزه اکتشاف، استخراج و 
فرآوری مواد معدن به واسطه تاسیس 
شرکت ها و یا تحصیل سهام مدیریتی آنها 
ازجمله اقدامات شرکت به حساب می آیند. 
همچنین توجه به مفاهیم زیست محیطی 
و مسئولیت های اجتماعی در راستای 
تکمیل زنجیره فولاد و سایر کانی ها در 
کشور و به ویژه در استان های غربی در 

دیگر اقدامات شرکت صبانور هستند.
در پایان مجمع عمومی عادی شرکت 
صبانور صورت های مالی منتهی به اسفند 
1399 به تصویب رسید و در این مجمع 
با تصویب 75 درصد تقسیم سود، به ازای 
هر سهــم 560 تومان سود تصویب شد 
و همچنین روزنامه صمت نیز به عنوان 
روزنامه رسمی انتخاب شد. حق حضور 
اعضای هیات مدیره سه میلیون تومان 
ماهانه در صورت تشکیل یک جلسه در 
ماه و پاداش هیات مدیره 600 میلیون 
تومان به صورت ناخالص مشخص شد. 
مسئولیت های  موضوع  خصوص  در 
اجتماعی نیز مبلغ هشت میلیارد و 500 
میلیون تومان برای این منظور تعیین شد 
و در نهایت شرکت هشیار ممیز به عنوان 

حسابرس قانونی معرفی شد.

در مجمع عمومی عادی شرکت توسعه معدنی و صنعتی صبانور محقق شد؛

تصویب سود 560 تومانی به ازای هر سهم


